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El que no t’explica ningú més t’ho expliquem nosaltres 

Ordenances fiscals 2012 

Els sous de l’equip de govern 

El consultori municipal 

Les mocions presentades al ple 

Errors que costen 14.138,94 € 



Us transcrivim el text que la Liliana Vilanova i en Josep 

Salvans, regidors d’APM-CUP, van llegir en la seva presa 

de possessió com a càrrecs electes de l’Ajuntament. 

 

Bon dia a tots i a totes, 

Felicitats a la nova alcaldessa i a tots els regidors i regidores 

que han entrat a formar part del nou ajuntament. 

La nostra tasca com a càrrecs electes d’aquest ajuntament 

sempre anirà encaminada a combatre la manca de llibertats i a 

lluitar per uns Països Catalans nacionalment independents i 

socialment justos. 

Dit això, ens comprometem a defensar el programa polític amb 

el que ens vam presentar a les eleccions i pel qual ens van 

votar 170 veïns i veïnes de Montesquiu. És als ciutadans i ciu-

tadanes del nostre municipi, tant als qui ens van votar com als 

que no, als qui prometem, no per imperatiu legal, sinó per  

voluntat pròpia, defensar un model de poble basat en la     

participació ciutadana, els drets de les classes populars, la 

defensa del territori, la defensa de la llengua, la cultura i la 

identitat nacional.   

Des d’Alternativa per Montesquiu – CUP afrontem amb molta 

il·lusió els propers quatre anys. Amb el compromís de treballar 

en benefici del poble defensarem totes aquelles actuacions 

que signifiquin avançar cap a la democràcia participativa.   

Defensarem una gestió municipal transparent i un ajuntament 

on el debat polític sigui un signe de normalitat democràtica. No 

acceptarem actituds totalitàries que impedeixin exercir el    

legítim dret a la llibertat d’expressió i per tant, demanem al nou 

equip de govern que es mantingui dialogant amb la resta de 

formacions polítiques del consistori i que sigui receptiu amb les 

propostes que es presentin.  

Recordem a l’equip de govern que la llei electoral els ha     

beneficiat però només han estat dos vots els que han fet que 

continuïn amb la majoria absoluta. La gent d’Alternativa per 

Montesquiu-CUP no estem tant sols com alguns han volgut fer

-nos creure perquè tenim 170 persones que recolzen el nostre   

projecte polític. Els resultats electorals globals evidencien que 

el poble va votar CANVI i l’equip de govern ho ha de tenir molt 

present al llarg de tota la legislatura. 

Avui i aquí com a Alternativa per Montesquiu - CUP volem dir 

que al llarg de totes aquestes setmanes de campanya pre i 

post electoral diverses persones hem estat objecte de tota 

classe d’agressions per part de diverses persones del poble 

pel fet de pensar diferent i defensar una altra opció política. 

L’avasallament, els crits, les actituds hostils, les persecucions, 

les amenaces, les mentides, el tracte agressiu, els insults al 

mig del carrer i per altres mitjans que hem hagut d’aguantar no 

són precisament característiques pròpies de societats        

democràticament avançades.  

Confiem que avui es tanqui l’etapa grisa dels quatre últims 

anys. Estem a l’expectativa del què vindrà però demanem a 

l’equip de govern que canviï les formes però necessàriament 

també ha de canviar el fons.   

És des de l’Ajuntament on tots els grups polítics hem de donar 

exemple. El poble de Montesquiu ens ha escollit, ha confiat 

amb tots i totes nosaltres i hem d’estar a l’alçada de les cir-

cumstàncies. 

Moltes gràcies. 

 

Volem agrair la feina que ha fet durant aquests anys la Núria Portell al nostre  

costat; una persona entranyable, que no va tenir mai un no com a resposta,      

treballadora i activista en totes aquelles causes que considerava justes. L’Assem-

blea d’APM-CUP et troba molt a faltar i és per això que et tenim ben present i la 

teva perseverança continua ben viva entre nosaltres. 

EN RECORD A LA NÚRIA PORTELL 

CONSTITUCIÓ DEL NOU AJUNTAMENT 



EDITORIAL 
De nou teniu a les vostres mans la publicació que actua com a 

portaveu del grup polític municipal d’ALTERNATIVA PER 

MONTESQUIU—CANDIDATURA D’UNITAT POPULAR.. 

Abans de res, volem agrair a tots els veïns i veïnes de      

Montesquiu que en les passades eleccions municipals van 

dipositar la seva confiança en el nostre grup polític i que    

gràcies a elles, APM-CUP va  doblar els seus vots (passant de 

83 a 170, un 33% dels vots), la seva representació a          

l’Ajuntament (passant d’un a dos regidors), i que van fer que la 

nostra feina en la darrera legislatura com a oposició, recollís 

els seus fruit, quedant-nos tant sols a 2 vots del tercer regidor i 

poder així, formar govern. Gràcies a tots i totes vosaltres,  

intentarem des de la humilitat i la perseverança ser dignes i 

mereixedors de la vostra confiança. Des d'aquí a més, volem 

felicitar a tots els nous regidors, tant d’ERC com de CiU, els hi 

desitgem encert i sort, i els hi demanem ganes de treballar per 

tot el poble. 

Davant del fet que fa 12 anys que és el mateix partit que    

gestiona el govern de Montesquiu, que no podem demanar 

que l’equip de govern comenci de zero. El que si que         

demanem però, és que no eviti i afronti els errors que es van 

produir en la gestió municipal en legislatures passades i que 

encara ara s’arrosseguen, i que d’altra banda posi remei,   

sense fugir d’estudi, als greuges dels que vam ser víctimes 

per part de regidors del seu grup municipal. Tot i iniciar una 

nova legislatura, si volem fer taula rasa, primer convindrà   

solucionar aquests aspectes que s’arrosseguen i dificulten 

enteses. A partir d'aquí, ser conscients, tots plegats, que tots 

els actes tenen conseqüències que perduren al llarg del temps 

mentre qui els va causar no hi posi remei per ell mateix.   

Iniciem així una legislatura que estarà marcada per la crisi que 

afecta d’una manera directa al benestar del poble i dels veïns i 

veïnes. En aquest sentit convé que l’Ajuntament actuï donant 

igualtat d’oportunitats cap al conjunt de veïns i veïnes, acabant 

d’aquesta manera amb el clientelisme i l’amiguisme, que actuï 

amb la màxima responsabilitat, transparència i competència 

en la gestió municipal, que sigui ferm en la defensa del      

consultori municipal i dels serveis socials que es donen al  

poble, i no malbarati ni malgasti diners en partides innecessà-

ries pels interessos municipals. És aquí on estenem la mà per 

treballar amb totes les forces polítiques del municipi           

conjuntament. Només esperem rebre a canvi un nou tarannà 

de l’equip de govern que es tradueixi en fets plausibles i que 

faciliti avançar en aquesta direcció. 

Desitgem no ser els únics que veiem que cal deixar enrere 

una etapa on la intolerància a sobresortit per damunt de    

qualsevol altre comportament. 

I no ho diem només per ser els que patim directament aquesta 

intolerància expressada amb insults, agressions, amenaces o 

rumors maliciosos i inversemblants, sinó perquè si volem 

avançar com a societat, no hi ha lloc per aquestes actituds. 

Només si ens traiem de sobre els perjudicis que existeixen,i 

mirem d’entendre que hi ha aspectes en la nostra vida que els 

hem d’assumir amb la unitat de tots els veïns i veïnes, que  

s'assoliran els reptes que Montesquiu ha d’afrontar, millorant 

com a societat, amb cohesió, o si més no, amb menys divisió. 

Lògicament no perquè nosaltres ho vulguem, que les actituds 

d’una minoria sorollosa en contra nostra deixaran d’existir. És 

aquí doncs on interpel·lem a totes aquestes persones a     

entendre que Montesquiu no és blanc o negre, existeixen els 

grisos, els matisos i sobretot existeixen els colors. No estar a 

favor d’un, no vol dir estar-hi en contra; el “si no estàs amb mi 

estàs en contra meu, i si estàs en contra meu estàs amb els 

altres” s’ha convertit en la bandera d’alguns per convertir la 

diversitat d’opinions en motiu per la divisió, i a això convé  

posar-hi fi. Amb fermesa i amb passos valents, des del carrer, 

però també des de dins del mateix Ajuntament s’ha d’acceptar 

la diferència, entendre que tothom té dret a donar i expressar 

la seva opinió. 

Hem de lluitar perquè hi hagi un Montesquiu on ningú se senti 

amb por, perseguit, encasellat o coaccionat per simpatitzar 

amb una determinada formació política. Lamentablement per 

nosaltres, però també per tot el poble, avui això no es així.  

Esperem que qui té a les seves mans la possibilitat de posar-

hi fre i fi, no tardi en posar-hi solució, generant espais de   

cohesió i fent pedagogia dels incomptables beneficis que   

tenen la tolerància i el respecte 

a la diversitat. Nosaltres com 

hem dit estem a disposició.  

VINE, PARTICIPA 

I DIGUES LA TEVA ! 

 



Les mocions que es presenten als plens dels ajuntaments són propostes de millora pel poble que han de ser votades per tots el 

grups politics amb representació al consistori.  

Durant el ple celebrat l’11 d’octubre de 2011 es van presentar 3 mocions consensuades per tots els grups polítics (APM-CUP, 

ERC i CiU,). Aquestes mocions fan referència al Suport a l’escola catalana, al suport al Correllengua 2011 i a l’adhesió de 

Montesquiu als Municipis per la Independència. 

A part d’aquestes mocions, APM-CUP va presentar quatre mocions de temes que afecten directament el nostre poble. 

MOCIÓ PER LA SUPRESSIÓ DE LA PROTECCIÓ DE LES FAROLES INSTAL·LADES A LA   

C-  

La finalitat d’aquestes barres de ferro  sembla ser “ la protecció de les              

expressades faroles, de possibles cops o topades per part de vehicles circulant o 

maniobrant”; en canvi, no han servit per protegir la integritat de les persones que 

circulen per aquesta via, que ha de ser el bé mes preuat a protegir.  Ens costa que 

temps enrere, l’Ajuntament va ser requerit per la Direcció General de Carreteres de 

retirar aquestes “proteccions”  i aquest no ho va fer. 

Davant la moció presentada, l’equip de govern va votar-hi en contra però es va 

comprometre a buscar la notificació que la Direcció General de Carreteres va enviar 

en el seu dia; com també van plantejar la possibilitat de forrar les barres de ferro amb 

un material que no fos tan rígid. Respecte aquest últim punt, des d’ APM-CUP      

considerem que això no disminuirà el possible dany a les persones, i que l’equip de 

govern, tenint coneixement que es presentava aquesta moció, podria haver buscat la 

notificació abans del ple. Considerem que si no es retiren les proteccions, la integritat 

dels conductors continuarà estan en perill. 

VOTACIONS                       APM - CUP                              CIU                                     ERC      . 

                                            A FAVOR                             A FAVOR                         EN CONTRA              

 

 

 
 

 

Davant l’elevada taxa d’atur que planeja damunt el nostre poble es va demanar a l’Ajuntament que obrís una borsa de treball 

amb l’objectiu de cobrir les baixes laborals de treballadors i treballadores municipals per persones de Montesquiu en situació 

d’atur. L’equip de govern va dir que no pensava substituir les baixes ja que s’havia de reduir el Capítol I del pressupost referent a 

despeses de personal. Des del nostre punt de vista la no substitució del personal en estat de baixa suposa desatendre el       

municipi. D’altra banda, no comprenem com és possible que una brigada encarregada d’arreglar les voreres del poble            

contractada pel Consorci de la Vall del Ges , Orís i Bisaura del qual Montesquiu en forma part, no hagi contractat ningú de     

Montesquiu. Davant la negativa de l’equip de govern a votar a favor de la moció creiem que aquest no té una aposta clara en les 

polítiques d’ocupació.  

VOTACIONS                      APM - CUP                               CIU                                    ERC      . 

                                            A FAVOR                             A FAVOR                         EN CONTRA              

LES MOCIONS PRESENTADES AL PLE 



. 

 

La font ubicada a la Ctra. de Ribes a l’alçada del carrer Església és un espai que 

s’hauria d’endreçar ja que es troba totalment tapat pels contenidors d’escombreries.  

Vam demanar a l’Ajuntament que traslladés aquests contenidors a una altra   

ubicació per tal que els veïns i veïnes de Montesquiu poguessin gaudir del patrimoni 

local i així millorar la imatge del poble. L’equip de govern va dir que no podia votar-hi 

a favor ja que no es proposava una ubicació alternativa. Des d’APM-CUP vam    

proposar ubicar aquests contenidors davant l’empresa Max Common. Aleshores, el 

regidor d’urbanisme Esteve Sidera va dir que la ubicació havia de ser definitiva i que 

havíem d’esperar a que s’executessin les obres de la carretera. El nostre grup    

considera que aquesta va ser una excusa de mal pagador ja que esperar unes obres 

que no tenen termini d’execució és no voler solucionar un problema de fàcil solució. 

Pensem que a l’equip de govern li costa votar a favor de les mocions  presentades 

pel nostre grup encara que siguin òbvies. Així doncs, la font continuarà estant plena 

de contenidors d’escombraries durant una bona temporada. 

VOTACIONS                     APM - CUP                                CIU                                     ERC      . 

                                            A FAVOR                             A FAVOR                         EN CONTRA              

MOCIÓ PER LA CONSERVACIÓ I MANTENIMENT DEL CEMENTIRI. 

 

Des d’APM-CUP hem recollit les queixes de diversos veïns i veïnes de          

Montesquiu sobre l’estat de conservació i manteniment del cementiri. A través de la 

moció es demanava fer front a aquest estat deplorable de conservació i es va      

aprovar per  unanimitat amb tres acords: 

1. Realitzar-ho en un termini màxim de 6 mesos. 

2. Compromís d’una partida pressupostaria en aquest sentit pel proper any 2012. 

3. Poder consensuar una pròrroga en l’execució de les obres en cas de          

necessitat rellevant. 

En referència al primer punt, hem pogut observar com s’ha fet un primer arranjament 

abans del dia de Tots Sants; reduint la primera imatge impactant de deteriorament 

del cementiri. 

Tot i això falta “continuar el compromís de la conservació i manteniment total del   

cementiri”, reparant bé les parets, traient les humitats i pintant-les, segons l’acord  

assumit en la citada moció. 

VOTACIONS               APM - CUP                          CIU                               ERC      . 

                                            A FAVOR                             A FAVOR                            A FAVOR  



Quan en el ple es va discutir sobre l’assignació de   

diners que percebria cada regidor/a en concepte     

d’assistències, des d’APM-CUP es va proposar que 

abans de votar la proposta l’equip de govern         

ensenyés a l’oposició l’estudi econòmic que      

confirmés que aquesta proposta reduïa la despesa 

municipal.  

L’alcaldessa ens va dir que el tenien en brut i que quan 

l’haguessin passat a net ens el farien arribar. Vam     

proposar suspendre aquest punt fins que no         

estigués l’estudi però l’equip de govern no va        

estar-hi d’acord.  

De moment l’estudi econòmic no ens ha arribat i 

per tant, continuem esperant. 

Cada regidor d’ERC cobra 70 € per ple ordinari, 70 € 

per Junta de Govern i 70 € per les diverses reunions 

que facin els òrgans col·legiats. 

Cada regidor/a de l’oposició (CUP i CiU) cobra 40 € per 

ple i no cobra per cap altre concepte.  

En aquesta taula no s’hi contemplen les sessions       

extraordinàries perquè es desconeixen quantes n’hi ha 

a l’any; però en el cas que n’hi hagi, aquestes es     

paguen al mateix preu. 

En relació a la Comissió de Comptes només hi           

assisteixen els portaveus de cada grup (1 persona de 

cada partit polític) i per tant, només ho cobren els       

assistents i no la totalitat dels regidors/es. 

L’assemblea d’APM-CUP va decidir que tots els     

diners que cobrarien la regidora i el regidor d’APM-

CUP els donarien a la candidatura amb l’objectiu de 

col·laborar en el pagament de les despeses que 

aquesta té. 

CÀRREC 
4 Plens Ordi-

naris l’any 

1 Comissió de 

Comptes l’any 

22 Comissions de 

Govern l’any 

Reunions dels Òrgans Col·legiats 

(les reunions no estan fixades i per tant, hi ha les que es 

convoquin en cada moment) 

Regidors/a ERC 

(3) 

840 € 70 € 4620 € 

Consorci de la Vall del Ges, Orís i Bisaura (Glòria M) 

Mancomunitat del Bisaura i Alt Lluçanès (Xevi Soler) 

Comissió de delimitació (Xevi Soler i Esteve Sidera) 

Empresa d’Inserció Gesbisaura, S.L. (Esteve Sidera) 

Consell Escolar (Xevi Soler) 

TOTAL EQUIP  

GOVERN 5530 € (falten comptabilitzar-hi les reunions dels òrgans col·legiats) 

Regidor/a CUP 

(2) 320 € 40 € 0 € 0 € 

Regidor 

CiU (1) 
160 € 40 € 0 € 0 € 

TOTAL  

OPOSICIÓ 
480€ 80 € 0 € 0 € 

PARTIT Nº REGIDORS/ES € / MES TOTAL / ANY 

ERC 4 80 960 

CUP 2 40 480 

CiU 1 20 240 

 TOTAL  7  140 1.680 € 

 

 



 

ENS Jornada Sou anual 
Hores de treball/

setmana 
Hores de treball/

mes 
Sou a final de 

mes 

AJUNTAMENT 90% 25200 36 144 1800 

CC OSONA 10% 12000 4 16 1000 

TOTAL 100% 37200 40 150 2800 

CALENDARI PLENS ORDINARIS 2012 

10 GENER   16:00h     /    10 D’ABRIL  16:00h   /   10 DE JULIOL  16:00h   /   9 D’OCTUBRE  16:00h 

En el ple d’organització i          

funcionament de l’Ajuntament 

celebrat el  12 de jul iol              

l’alcaldessa es va assignar un 

sou de 25.200 € bruts anuals amb 

una dedicació exclusiva.  

L’alcaldessa va justificar aquest sou 

defensant que era el mateix que 

rebia en la seva anterior feina.   

Referent a la dedicació exclusiva, 

ho va justificar atenent a l’important 

volum de feina que tindria.          

Actualment l’alcaldessa cobra, a 

part del sou de l’ajuntament, 12.000 

euros provinents del Consell      

Comarcal ja que és responsable 

d’una àrea i hi té una dedicació   

parcial.  

En el seu moment ja vam           

manifestar que dubtàvem de la  

legalitat de tenir una dedicació   

exclusiva i una dedicació parcial a 

l’hora. Durant l’últim ple l’alcaldessa 

va reconèixer la il·legalitat i amb 

l’objectiu de legalitzar la situació va 

proposar al Ple una reducció del 10 

% de la  seva  jo rnada a               

l’Ajuntament; d’aquesta manera        

passaria a tenir dues jornades    

parcials; una del 90% (Ajuntament) i 

una del 10% (Consell Comarcal). 

Des d’APM-CUP vam demanar si 

aquesta reducció també es veuria 

reflectida en el sou i ens va dir que 

s’ho havia de pensar.  

Legalment, d’una jornada laboral de 

40 hores setmanals, 36 són les que 

dedica a l’Ajuntament i 4 al Consell 

Comarcal.  

La tasca política acostuma a ser   

desagraïda, incompresa i subjecte a 

critiques. Quan es tenen càrrecs de 

responsabilitat, tals com els de  

gestionar un Ajuntament que      

s’exigeix una major responsabilitat i 

eficiència. Ara bé, ningú assumeix 

un càrrec polític d’aquestes caracte-

rístiques sense voler-lo assumir 

prèviament, i sabent el que       

comporta.  

En un moment on s’estan retallant 

sous i s’aguditza la crisi econòmica, 

els càrrecs polítics amb responsabi-

litat han de ser els primers en donar 

exemple d’altruisme en les funcions 

del seu càrrec, i defugir del tòpic 

que els situa com una classe      

diferenciada de la resta de la      

societat. Que un alcalde o alcaldes-

sa d’un municipi de menys de 1.000 

habitants pugui arribar a cobrar, per 

diferents conceptes derivats de la 

seva condició de càrrec públic, un 

sou anual de prop de 40.000€, ens 

sembla abusiu i en aquests        

moments, del tot incomprensible.   



 

Aquest és el número que APM-CUP va jugar pel sorteig de Nadal. 

El número ha estat premiat amb el reintegrament. Dipositat a la 
oficina unnim de Montesquiu 

L'Ajuntament de Montesquiu ha de retornar l'import de 

14.138,94 € a l'empresa Clapilcar S.L. després que 

aquesta hagi demanat el retorn de l'import de la        

llicència d'obres ja que el mateix ajuntament  no va  

realitzar l'expedient de caducitat de la llicència quan 

tocava. Aquest expedient és necessari i obligatori    

perquè les empreses o particulars no puguin demanar 

aquest retorn un cop se'ls han caducat les llicències (Art. 

189.5 del Decret Legislatiu 1/2010, de 3 d'agost, pel qual 

s'aprova el text refós de la Llei d'Urbanisme).  

El procés d’aquest expedient ha estat el següent:  

10-04-2007 S’atorga llicència d’obres amb una durada de 2 

anys.  

25-03-2009 Abans de finalitzar la vigència de la llicència, 

se’n demana una pròrroga.  

13-05-2009 Es concedeix la pròrroga.  

22-05-2011 Finalitza la pròrroga atorgada per 2 anys,     

mateix moment que l’ajuntament havia d’iniciar l’expedient 

de caducitat. 

10-06-2011 L’empresa demana la devolució de l’impost 

pagat, aprofitant que l’ajuntament no ha realitzat l’inici 

de l’expedient. 

Davant d'aquest error, en l'últim ple de l'ajuntament, des 

d’APM-CUP es va fer la pregunta a l'equip de govern de per 

què es pagaven aquests diners a l'empresa citada, i davant 

del no coneixement dels motius reals per part del regidor 

d'urbanisme, va intervenir el Secretari per afirmar que es 

tractava d'una decisió política el fet de no comunicar la 

caducitat de les llicències; una decisió que mai hauria 

d'haver estat política, ja que hi ha la Llei d'Urbanisme 

que ho regula. A més, una decisió d’aquestes            

característiques implica únicament afavorir les          

empreses constructores per sobre dels interessos del 

poble. 

És curiós, però, comprovar que aquesta decisió política no es 

va aplicar en el cas de la llicència d’obres 26/2007 de       

l’empresa Promocions Inmobiliàries Puigterrà de Dalt S.L. la 

qual es trobava en la mateixa situació que l’anterior. En 

aquest cas sí que es va publicar un edicte amb data 2 de juny 

de 2009 amb l'acord de la Junta de Govern Local d'aquest 

Ajuntament del dia 13.05.2009, de declaració de caducitat de 

la llicència d'obres atorgada per acord del 3.07.2007 per a la 

construcció de 24 habitatges al C/ Santiago Russinyol      

cantonada Carretera de Ribes. 

Així doncs, des del nostre grup polític ens preguntem: Per 

què d’una obligació per llei se’n fa una decisió política      

totalment perjudicial pel poble? Per què les decisions       

polítiques no és mesuren per igual? Per què hi ha promotors, 

persones i col·lectius de dos tipus?   

Així doncs, error, decisió política, falta de previsió o   

incompetència... El fet és que una vegada més el perjudi-

cat és el poble, el qual ha de pagar 14.138,94 euros per 

solucionar un assumpte que només estava en mans de 

l'Ajuntament resoldre o prevenir; o el que és el mateix: 40 

€ per família. 

I a tot això que hi diuen els responsables? 

Des de dins de l'Ajuntament s’ha volgut justificar el pagament 

d'aquest import assegurant que s’ha fet per imposició de la “Llei 

Òmnibus”, contradient i desacreditant la informació que donem 

nosaltres en aquest sentit.  

Cal explicar que la "Llei Òmnibus" és un conjunt de lleis que es 

desenvolupa en tres parts (Llei de Simplificació i Millora de la 

Regulació, Llei d'Agilitat i Reestructuració Administrativa i Llei de 

Promoció de l'Activitat Econòmica), d'on no en forma part la 

modificació de la Llei d'Urbanisme. 

Aquestes lleis que componen la “Llei Òmnibus” no estan ni tan 

sols aprovades a dia d'avui, i molt menys ho estaven el 22 de 

maig (data a realitzar l'expedient de caducitat per part de      

l'Ajuntament) ja que ni tan sols se n'havia presentat el Projecte 

de Llei ni s'havien acceptat a tràmit. A més, la modificació de la 

Llei d'Urbanisme, que és la única que pot modificar el tema de 

llicències, tampoc està vigent, tampoc havia estat presentat el 

Projecte de Llei el dia 22 de maig i aquest mateix Projecte de 

Llei ni tan sols modifica l'article 189 que és el que fa referència a 

la caducitat de les llicències.  

+ info a: http://www.parlament.cat/web/activitat-parlamentaria/lleis 



ORDENANCES FISCALS 2012 

OBRES ALS CARRERS ST. BOI I NOU  

A principis del mes de novembre van començar les 

obres del C/ Nou. Segons ens va informar l’equip de 

govern aquestes obres duraran uns 5 mesos i les del C/ 

Sant Boi, 5 mesos més. Les obres van ser concedides a 

l’empresa bergadana Construccions Queralt. Des d’APM

-CUP valorem positivament el fet que s’arreglin aquests 

dos carrers ja que en aquests moments el seu grau de 

deteriorament començava a ser preocupant, com també 

el fet que els veïns i veïnes no hagin de pagar           

contribucions especials. D’altra banda, no entenem com 

és possible que no s’aprofitin les obres per soterrar el    

cablejat aeri que actualment passa per totes les façanes. 

Esperem que l’equip de govern prevegi aquesta        

possibilitat i que instal·li passa tubs amb l’objectiu que el 

dia que es decideixi soterrar el cablejat no s’hagi de  

tornar a aixecar el carrer. D’altra banda, desconeixem 

els motius que fan que tot i que l’empresa adjudicatària 

de les obres hagi sigut Construccions Queralt, els      

treballadors que estan efectuant les obres siguin els de 

Construccions Serradell. En els darrers anys totes les 

obres públiques de Montesquiu, tot i concursar-hi      

diferents empreses, s’han adjudicat a Construccions 

Serradell. Desconeixem quina justificació té aquest fet, 

però alertem del risc que s’estigui aplicant una política 

clientelista envers l’adjudicació i la subcontractació 

d’empreses a Montesquiu.     

APM-CUP va votar en contra de les 

ordenances fiscals del 2012           

proposades ja que la majoria de les 

taxes s’augmentaven per sobre de 

l’IPC anual (3,2%).  

APM-CUP hagués votat a favor        

d’aquelles que respectaven l’augment 

però com que l’equip de govern no va 

permetre votar-les per separat, s’hi va 

votar en contra en el seu conjunt. 

Des d’APM - CUP no s’estava d’acord 

en l’augment del 3,7 % en l’IBI, ni els 

augments que van del 4,5 % al 8,5 % 

en les diverses modalitats dels     

abonaments de la piscina municipal, 

ni el l’augment del 20% de l’aigua.  

Però l’augment més sorprenent és el 

del clavegueram el qual es vol fer   

pagar en funció de l’aigua consumida; 

per tant, fins a 84 m3/any consumits 

d’aigua es pagaran 25 €, de 85 a 160 

m3/any es pagaran 50 € i per un       

consum de més de 160 m3/any es    

pagaran 75 €.  

Això representa uns augments del 

164%, un 430% i un 700% respectiva-

ment ja que fins ara tots els habitatges 

pagaven 9,48 €/any independentment 

del consum de l’aigua. 

Des d’APM-CUP vam criticar el fet 

que l’equip de govern no ens hagués 

presentat l’estudi econòmic que    

justificava tots aquests  augments. 

Coincidint amb els actes per la Festa Major de Montesquiu, el passat 8 de desembre es va inaugurar el Pavelló municipal de 

Montesquiu, el qual ha tingut un cost aproximat d’un milió d’euros, tots assumits per la Generalitat i la Diputació. El mateix equip 

de govern ha quantificat la despesa de manteniment anual del Pavelló en 35.000€ anuals, que aquests si que els haurà 

d’assumir l’Ajuntament.  

El Pavelló porta el nom del primer alcalde de la democràcia al nostre poble i que ho fou durant els anys 1979-1999, Joan Soler i 

Busquets. Des d'aquí volem fer extensible el nostre reconeixement a la tasca d’en Joan Soler i felicitar a la seva família per 

aquest gran reconeixement quan fa vuit anys de la seva mort.  

INAUGURAT EL PAVELLÓ MUNICIPAL JOAN SOLER I BUSQUETS 



ON SON LES FACTURES?  

Des d'APM-CUP continuem indagant en les irregularitats que 

giren entorn de la construcció de la "no nova llar d'infants" de 

l'any 2006. Recordem que la mateixa es va inaugurar el   

novembre de 2003 i que posteriorment, l'any 2006, es va 

ampliar utilitzant una subvenció quantiosa que no s’hauria 

d’haver utilitzat mai per fer una ampliació sinó per fer-ne una 

de nova ja que així ho posava la sol·licitud. Posteriorment, 

aquesta subvenció va ser justificada però desconeixem amb 

quines factures es va justificar. 

És per això que el 20 de juny de 2011 vam entrar una nova 

instància al consistori (n’hem presentat un total de tres, la 

primera a l’estiu del 2010) demanant la documentació de les 

factures que es van utilitzar per justificar la subvenció dels 

71.243,32 € de la llar d'infants. Aquestes podrien arribar a 

clarificar i resoldre aquest tema alhora que aportarien      

veracitat a les informacions donades pel  nostre grup polític 

als veïns i veïnes de Montesquiu des de fa més d’un any.  

 

Ja ha passat més d’un any des de l’entrada de la primera 

instància, i més de 4 mesos des de l’entrada de la darrera 

instància i l’equip de govern encara no ens ha deixat veure 

les factures. La nova alcaldessa ens va dir i assegurar que 

ens les ensenyaria una vegada ella se les hagués mirat, de 

moment seguim esperant, esperem que les trobi.  

L’equip de govern ha decidit fer plens 

cada tres mesos a les 4 de la tarda.  

Davant aquesta proposta, APM-CUP va 

presentar una esmena on es             

demanaven plens mensuals i a les 8 del 

vespre amb l’objectiu de facilitar       

l’assistència de públic als plens i       

fomentar el dret a la informació i a la 

transparència. Aquesta proposta va ser 

acceptada per CiU i rebutjada per ERC. 

Després de debatre-ho intensament 

ERC va mantenir-se inamovible i      

l’alcaldessa va acabar dient que  els 

Plens no podien ser actes de festa major 

(referint-se a l’assistència de públic) i 

que s’havia triat aquest horari perquè 

era el que els hi anava millor a ells. 

També vam demanar la supressió de les 

Juntes de Govern (només hi assisteixen 

els regidors d’ERC) i que les            

competències atribuïdes a aquest òrgan 

es deleguessin al Ple i d’aquesta      

manera fer plens cada mes. Aquesta 

proposta tampoc va agradar i ERC hi va 

votar en contra. D’altra banda, vam  

demanar que es creés una Comissió 

Informativa on l’equip de govern       

expliqués a l’oposició les actuacions i 

polítiques dutes a terme. També hi van 

votar en contra però actualment s’estan 

fent reunions mensuals amb l’oposició 

on el regidor d’hisenda explica els   

comptes i tots aquells dubtes que puguin 

sorgir sobre diverses qüestions que 

afecten al poble.  

 

EL NOU JUTGE DE PAU I EL NOU SUBSTITUT 

Volem felicitar i desitjar molt bona feina al nou Jutge de Pau, el Sr. Jordi Heras i al Jutge de Pau substitut, el Sr. Enric Blasco. Dit 

això, creiem que hagués sigut més correcte fer una major difusió de l’elecció del Jutge de Pau; recordem que el substitut és el 

marit d’una regidora del consistori. Lamentablement no es va fer res més que penjar un avís al taulell d’anuncis de l’Ajuntament . 

En un poble com Montesquiu és fàcil fer arribar a totes les cases les informacions de caràcter municipal. Lamentablement la gran 

majoria del poble no va tenir coneixement que a aquestes places s’hi podia presentar qui ho desitgés.  

 

En el Ple Municipal de l’onze d’octubre passat, APM - CUP va presentar una moció amb l’objectiu de que Montesquiu s’integrés 

en l’Associació de Municipis per la Independència. Aquesta Moció va ser consensuada amb la resta de forces politiques de 

Montesquiu (ERC i CiU), aprovant-se per unanimitat dels set regidors que conformen l’Ajuntament. Per acord de tots els grups, 

la persona que el Ple municipal va designar com a representant de Montesquiu a l’Associació va recaure en l’alcaldessa.     

Confiem en què l’aportació que fa Montesquiu en aquesta Associació contribueixi en assolir els objectius de la mateixa, i que 

aquesta arribi a bon port. 



CORRELLENGUA 

ENS SEGUIM MOVENT... 

CAMPANYA CÍVICA 

El passat dia 1 d'octubre de 2011 des d'APM-CUP es va organitzar una             

bicicletada-caminada fins al Castell de Montesquiu coincidint amb la setmana de 

la mobilitat sostenible i el dia mundial del cor. Sota el lema "ens seguim movent" 

una trentena de persones vam ser partícips de la sortida i vam gaudir del Parc 

esmorzant a les esplanades del Castell. 

Des d’APM-CUP volem agrair a tots els participants la seva assistència i les 

seves ganes de contribuir, encara que de manera simbòlica, a fer de           

Montesquiu un poble més sostenible.  

Des del mes d'octubre el grup d’APM-CUP ha llançat al carrer una campanya    

demanant més civisme i menys brutícia al poble per un Montesquiu millor.        

Diferents actuacions engloben la mateixa, des de la plantada de cartells anunciant 

la campanya pels establiments del poble, la inclusió de missatges d'alerta "això 

no" als excrements dels animals que dia rere dia tots hem d'esquivar o la difusió 

de cartells a elements mal utilitzats del poble. 

Amb aquests missatges volem que entre tots tinguem cura del que ens envolta i 

facilitem el dia a dia d'aquells qui simplement volen gaudir d'un Parc i d’uns espais 

verds nets. 

El passat diumenge 30 d’octubre va tenir lloc a Montesquiu 

el Correllengua com a acte de defensa i divulgació de la 

llengua catalana. 

Al matí hi va haver un esmorzar popular per a tots els    

assistents i seguidament una cercavila amb la participació 

dels gegants i grallers de Sant Vicenç de Torelló i la Colla 

Gegantera de Montesquiu. 

La rua pel poble va finalitzar a la Pèrgola on s’havien    

organitzat diferents jocs de cucanya per la mainada. La 

jornada va tenir un gran èxit de participació! 

Cal recordar que aquest acte va ser aprovat per unanimitat 

pel ple de l’Ajuntament en una moció conjunta dels tres 

partits, i és per aquest motiu que des d’APM-CUP         

demanem que tots els partits portin a la pràctica els acords 

presos dins el Consistori; així doncs agraïm a  l’alcaldessa 

la seva presència que juntament amb els 2 regidors de 

APM-CUP van ser els únics representants del consistori. 



 

El passat mes de març, l'Ajuntament va convocar un 

concurs per adjudicar l’explotació del bar de les          

piscines. El primer que s’hauria de ressaltar en el plec 

de condicions administratives particulars que van regir 

el concurs per l’adjudicació del bar és que falta de    

manera incomprensible, en les obligacions del         

concessionari, el compromís de vetllar perquè les     

activitats que es desenvolupessin no molestessin als   

veïns/es i residents, i que el seu incompliment seria 

causa de rescissió del contracte. 

Setmanes abans que sortís publicat qui n’era el        

guanyador, ja el Sr. Josep Bonfill i el Sr. Pere Genollà 

arreglaven el bar, netejaven i traginaven neveres amunt 

i avall.  

L'11 de maig de 2011 es va publicar que n’era el      

guanyador i la puntuació obtinguda per part dels       

aspirants: 

Josep Bonfill (60 punts), David Payán (50 punts) i Alejo 

Rodríguez (45 punts). 

Aquestes puntuacions van ser valorades per la Mesa 

de Contractació formada entre d’altres persones pel          

Sr. Pere Genollà (regidor d’ERC a la passada legislatu-

ra), fet que fa pensar en una vulneració del principi  

d’igualtat i en que es va produir directament una       

autoadjudicació.  

És incomprensible com una de les persones que van 

formar part d’aquesta mesa fos la mateixa persona que 

durant l’estiu va treballar al bar al costat del Sr. Bonfill 

(també ex regidor d’ERC). 

APM-CUP ha demanat a l’Ajuntament veure el desglòs 

de les puntuacions obtingudes pels diversos candidats 

però no n’hem obtingut resposta.  

Dia rere dia els telenotícies no es 

cansen d'informar sobre les retalla-

des a la sanitat. Aquestes retallades 

han afectat molt negativament la 

gestió del servei del consultori     

municipal. Si bé els professionals 

sanitaris (metges i infermeres)     

continuen donant un bon servei   

malgrat les retallades, no podem dir 

el mateix de la gestió del servei en 

si. Per citar alguns exemples, durant 

el mes de juliol es donaven hores de 

control d'infermeria de dilluns a    

divendres a Montesquiu quan la   

infermera només venia dos dies a la 

setmana, els horaris que es repartien 

des de l  consu l to r i  es taven           

equivocats, es donaven hores de 

visita a través del telèfon però a la 

vegada també es donaven números 

si anaves directament al consultori, 

es va reduir a un dia l'horari de    

pediatria, sense la bona voluntat del 

Dr. Munt el mes d'agost ens    

haguéssim quedat sense metge, no 

s'ha informat directament a la       

població de tots els canvis que hi ha 

hagut quan el metge ha estat de  

vacances ja que els horaris nous 

només es trobaven al consultori i per 

tant, només te'n podies assabentar 

un cop eres allà o bé pel boca      

orella, etc. S’ha viscut una           

descoordinació que ha provocat  

desconcert i incertesa sobre si el 

consultori municipal acabaria tancant 

les portes o no. Després d'una con-

versa entre APM-CUP i l'Emma   

Gavarre (responsable de la gestió 

del nostre consultori) aquesta ens va 

assegurar que no es tancaria i que 

s'intentaria solucionar aquesta     

descoordinació. Nosaltres demanem 

a l'Ajuntament i a la responsable de 

la gestió que tinguin una millor     

comunicació i més fluïda, i que    

informin directament a la població a 

través de carta a tots els habitat-

ges de tots els possibles canvis que 

hi puguin continuar havent.  

EL CONSULTORI MUNICIPAL 

MALGRAT LES RETALLADES, ENS MEREIXEM UNA MILLOR GESTIÓ DEL CONSULTORI MUNI-

CIPAL I UNA INFORMACIÓ DIRECTA. 



CONTENIDORS SÍ, PERÒ EN BON ESTAT 

Tot Montesquiuenc té la necessitat de llençar la brossa a les escombraries… Si 

es que la pot llençar! 

Més de 6 setmanes vam haver de voltar pel poble buscant un contenidor 

d’envasos perquè el de color groc de darrere els safareigs estava malmès i molts 

veïns van optar per acumular bosses d’envasos a terra devant la “tardança” de 

reposició d’un nou contenidor. Mentrestant molts veïns ens preguntavem perquè 

l’ajuntament no instal·lava de forma provisional un dels molts contenidors aban-

donats al solar del costat del pont d’accés al castell. Davant d’aquests casos el 

que es demana a l’Ajuntament és agilitat en solucionar els problemes! 

RÀDIO MONTESQUIU 

EL MISTERI DE LES PUDORS I LES MOSQUES 

A principis d’aquest estiu els veïns i 

veïnes del carrer de l’Estació de 

Sant Quirze de Besora es van trobar 

amb unes pudors que no sabien   

atribuir-les a cap causa fora de les 

que podien fer els contenidors         

d’escombraries. Van començar a 

investigar què era el que podia     

provocar aquelles pudors ja que  

cada dia que passava el ferum que 

anaven sentint era més insuportable 

i començava a anar acompanyat 

d’unes petites mosques; anomena-

des les del vinagre, que s’anaven 

colant per dins de les cases. No hi 

havia manera de saber què estava 

passant. Va arribar un punt que la 

quantitat de mosques era extrema-

dament exagerada, es colaven per 

tot arreu; fins i tot a dins els frigorí-

fics, i les pescaven a grapats posant 

gots amb vinagre. Aquesta plaga de 

mosques va començar a arribar a 

Montesquiu pel costat del riu i la zo-

na de la  depuradora. 

Després de molts dies els veïns/es 

van descobrir que els solars ubicats 

darrera les naus de Can Tomàs 

(empresa de plàstics Visoplast que 

es va cremar l’estiu del 2009)      

estaven sent utilitzats per una      

empresa que hi abocava milers de 

restes d’envasos de productes     

làctics, els quals un cop fermentats 

amb la calor provocaven aquestes 

pudors i possiblement aquesta plaga 

de mosques. Hi havia muntanyes i 

muntanyes d'envasos. Els veïns/es 

es van mobilitzar, inclús van poder 

veure quan entraven els camions i a 

quines hores. Van intentar aturar 

aquests abocaments avisant els 

Mossos d’Esquadra, la Policia Local i 

personal de l’Ajuntament. Per fi  

sembla ser que el problema està 

resolt, però volem comunicar 

aquests fets que han portat força 

malestar als veïns/es de Sant Quirze 

i de Montesquiu. Des d’APM-CUP 

volem donar les gràcies a aquests 

veïns/es que han ajudat a resoldre el 

problema, i que demostra com 

l’acció ciutadana dóna els seus 

fruits. 

L’equip de govern té la voluntat de dinamitzar la Ràdio, fet del que ens alegrem. El que no 

trobem tant bé és la manera amb la que s’ha designat la nova Junta, triada a dit. Estem par-

lant de la Ràdio municipal de Montesquiu, que ha de ser plural, independent, participativa i 

donar un servei al conjunt de veïns i veïnes. Confiem que aquesta Junta no quedi restringi-

da i s’obri a totes aquelles persones interessades, sense exigir cap fidelitat política a canvi.  



COLLA GEGANTERA DE MONTESQUIU 

S’acaba de constituïr la Colla Gegantera de Montesquiu i des d’APM CUP els hi desitgem  

molta sort en la seva tasca i animem a tots els Montesquiuencs que s’animin a             

participar-hi .  

LA FLAMA DEL CANIGÓ 

El passat dia 23 de juny es va celebrar a Montesquiu la revetlla de Sant Joan. Amb 

l’arribada de la tant esperada flama del Canigó, símbol de la unitat dels Països Cata-

lans i de reivindicació de la seva cultura, un gran nombre de Montesquiuencs es va 

aplegar un any més per celebrar una de les diades més participatives del municipi.  

Dins dels actes festius, cal destacar la col·laboració que any rere any fan els més 

petits del poble acompanyant la flama fins a la plaça de l’Ajuntament on es fa      

l’encesa del peveter.  

Lamentablement per primer any Montesquiu no va tenir cobla de sardanes per   

amenitzar la diada. En aquest sentit, demanem a l’Ajuntament que intenti potenciar 

les poques festes populars exitoses que es fan al municipi i hi tingui una major     

implicació.  

Igualment volem agrair a l’associació Montesquiu es Mou que va portar i pagar als 

grallers que van acompanyar la flama durant tot el seu recorregut. 

Carta llegida el passat 8 de desembre per la família de Joan Soler i Busquets (alcalde de Montesquiu 1979 - 1999) 
en motiu de la inauguració del Pavelló municipal que porta el seu nom.   
 
Bona tarda, 
La família d’en Joan volem expressar la nostra alegria i satisfacció per haver estat convidats en aquest acte d’inau-
guació de la pista poliesportiva. 
Per nosaltres és un honor que porti el nom del pare i agraïm, sincerament, als representants de l’Ajuntament, el  
reconeixement que li dediquen. 
Avui és un dia especial per a tots els montesquiuencs, perquè veiem un somni fet realitat. També ho és pel pare, ja 
que malgrat els 8 anys que fa que ens va deixar, sabem que és present en molts de nosaltres, i ho continuarà sent, 
mentre perduri en la memòria de tots i de Montesquiu. 
Us encoratgem a ser uns perseguidors de somnis, tal com ho era ell. Segur que amb molta paciència i tenacitat ho 
aconseguireu. 
Moltes gràcies  

 

ASSEMBLEA NACIONAL CATALANA 

Entre finals de novembre i principis de desembre a Sant Quirze i Montesquiu s’han 

efectuat diverses reunions amb persones interessades amb la independència de 

Catalunya, i amb la intenció de crear una secció del Bisaura de l’Assemblea       

Nacional Catalana. 

El proper diumenge 8 de gener, a les 6 de la tarda, a la sala d’actes de l’Ajuntament de Montesquiu s’ha convocat una xerrada 

informativa oberta a tothom per donar a conèixer aquesta Assemblea, i el diumenge 15 de Gener a les 6 de la tarda a l’auditori 

de Caixa Manlleu de Sant Quirze es farà la presentació i constitució de Bisaura per la Independència. 



1– Campanya de defensa de la llengua catalana 

que a finals d’octubre es va celebrar a Montes-

quiu. 

2– Mes de l’any que es celebra la festa major. 

3– Nombre de partits que tenen representació 

a l’ajuntament. 

4– Nom de la flama que passa pel poble el dia 

més llarg de l’any. 

5– Poble de França agermanat amb Montes-

quiu. 

6– Nº de la carretera que travessa el poble. 

7– Casa de colònies que també dona nom a 

una riera  

8– Font més propera a la residencia d’avis i on 

antigament s’hi feien els pastorets 

9– Nom de muntanya i d’escola. 

Els mots encreuats de Montesquiu 

Busca les 7 diferències 

PASSATEMPS 

Des d’APM-CUP volem 

agrair molt sincerament al 

Sr. Andreu Martínez la 

talla de fusta que va rega-

lar a la candidatura des-

prés de les eleccions la 

qual tenim penjada al local 

social. 

AGRAÏMENTS 

...la pel·lícula “Catalunya Über Alles” (Segarra Films 2011, 

Dir. Ramon Térmens). Una pel·lícula en contra del racisme i 

contra la intolerància que cada dia agafa més força a Catalunya i 

especialment a Osona.  

...la cançó “Aquí me quedo” (Víctor Jara, 1971). Un cant a 

favor de la unitat i en contra dels qui basen la seva política en la 

divisió i la confrontació.  

...el llibre “El parlar de la Vall del Ges, Orís i Bisau-

ra” (Jordi Dorca, 2007). Un llibre que recull el nostre parlar au-

tòcton, en cerca els orígens i en recull les principals peculiaritats.  

RECOMANEM... 




